
  

15.11.2024 “Etiketten under fredagsbøn og khutbah” 

 ﷽ 

وا  وَذَرُّ  ِ الٰلّٰ ذِكْرِ  فَاسْعَوْا الِٰى  عَةِ  مُّ يوَْمِ الْجُّ مِنْ  لٰوةِ  للِصَٰ نُّودِيَ  اذَِا  َٓوا  اٰمَنُّ الٰذَ۪ينَ  ايَُّٰهَا  َٓا  يَ
ونَ  مْ تَعْلمَُّ نْتُّ مْ انِْ كُّ مْ خَيْرٌ لكَُّ وا فِي الَْْرْضِ  ﴾ ٩﴿الْبَيْعََۜ ذٰلكُِّ لٰوةُّ فَانْتَشِرُّ فَاِذَا قُّضِيَتِ الصَٰ

ونَ   مْ تُّفْلِحُّ َ كَث۪يرًا لعََلٰكَُّ وا الٰلّٰ رُّ ِ وَاذْكُّ وا مِنْ فَضْلِ الٰلّٰ  وَابْتَغُّ

بِيَٰ   عَةَ ، فَاسْتَمَعَ    :قَالَ   صلى الله عليه وسلمأنََٰ النَٰ مُّ وءَ ، ثُّمَٰ أتََى الْجُّ ضُّ أَ فَأحَْسَنَ الْوُّ وَأنَْصَتَ ، مَنْ توََضَٰ
عَةِ ، وَزِياَدَةُّ ثلََاثةَِ أيَٰاَمٍ ، وَمَنْ مَسَٰ الْحَصَى فَقَدْ لغََا  مُّ فِرَ لهَُّ مَا بَيْنَهُّ وَبَيْنَ الْجُّ  غُّ

 

Kære muslimer! 

Dagens khutbah vil handle om fredagsbønnen, og opførslen 

og adfærden under khutbahen. 

Fredagsbønner er vores højtid og glædens dag, hvor vi 

samles med vores trosfæller for at tilbede i fællesskab og 

lære om viden, visdom og vores værdier. Der er ingen tvivl 

om, at Jumu’ah har nogle regler for adfærd, og så længe vi 

overholder disse, vil vi opleve gavn og nytte. 

Rabbul ‘âlemin siger følgende i den Ædle Koran: 

“O I som tror! Når der kaldes til bøn om fredagen, så 

skynd jer hen til ihukommelsen af Allâh, og lad 

forretningerne ligge. Det er det bedste for jer, hvis I blot 

vidste det.  

Når bønnen så er afsluttet, skal I sprede jer i landet og 

stræbe efter Allâhs gunst. Ihukom Allâh meget, så I kan 

få medgang.” (Cuma. 9/10) 

Vores elskede Profet Sallallahu Alaihi Wasallam har udtalt 

følgende: 

“Hvis en person på fredagen tager et rituelt bad (ghusl), 

gør sig ren, smører og redder sit hår og skæg eller bruger 

en velduftende duft og derefter tager til moskeen uden at 

trænge sig mellem to personer, der sidder ved siden af 

hinanden, og derefter beder det antal bønner, som Allah 

har foreskrevet, og lytter stille til imamen, bliver 

synderne fra den ene fredag til den næste tilgivet.” 

(Buhârî, Cuma 6) 

At forsømme fredagsbønnen uden en gyldig undskyldning er 

en stor synd.  

Vores elskede Profet Sallallahu Alaihi Wasallam advarer os 

om dette: “Den, som uden at tillægge det betydning, 

bevidst forsømmer fredagsbønnen tre gange, får sit 

hjerte forseglet.” (İbn Mâce, İkamet, 93) 

Inden man går ind i moskeen, til fredagsbøn eller offentlige 

forsamlinger, er det nødvendigt at tage et rituelt bad (ghusl), 

tage rent og pænt tøj på, sørge for mund- og tandhygiejne og 

undgå ubehagelige lugte som sved, løg og hvidløg. Når man 

ankommer til moskeen, skal man sætte sig et passende sted 

uden at forstyrre andre, undgå at strække fødderne mod 

qiblaen, Koranen, religiøse bøger eller ældre personer. Vores 

religion påbyder og råder os til at undgå samtaler om 

verdslige emner i moskeen og til ikke at forstyrre de 

gudfrygtige samlinger af bøn, samtaler og undervisning. 

Ærbare muslimer! 

På denne velsignede dag er det vigtigt at være opmærksom 

på khutbah. Især vil jeg minde om nogle almindelige fejl, 

som er blevet mere udbredte, mens khutbah bliver læst. 

Husk, at det er wajib at lytte til khutbah. Den skal lyttes til 

uden at tale med nogen og uden at blive optaget af andre ting. 

Khutbah er en påmindelse, råd og vejledning og en 

betingelse for fredagsbønnen, ligesom selve bønnen. Alt, 

hvad der er forbudt under bønnen – såsom at hilse, tale, eller 

kigge rundt – er ligeledes forbudt under khutbah. 

Det er tahriman makrooh, altsa stærkt uønsket, at tale, sende 

salawat, lave tesbih og dhikr, hilse eller besvare hilsner, 

mens khutbah bliver læst. Under khutbahen bør man ikke 

bede, være optaget af telefonen eller andre ting. Man skal 

heller ikke signalere til sidemanden ved for eksempel at sige 

"vær stille" eller give tegn. Når imamen laver højlydt dua, 

løfter man ikke hænderne og siger heller ikke amin. Man bør 

sidde på en respektfuld måde og lytte til khutbahen indtil den 

er færdig. Enhver, der bryder disse regler under khutbahen, 

begår en synd og går glip af fredagens velsignelser. 

Det er med beklagelse, at man må sige, at adfærd af denne 

art, der er i strid med ånden af Jumu’ah og khutbahen, 

desværre bliver mere og mere udbredt blandt muslimer. 

Selvom vores elskede Profet Sallallahu Alaihi Wasallam 

ikke har velanset, at man under khutbahen advarer sin ven, 

der taler, og han har advaret sin ummah med følgende ord: 

"Hvis du siger 'ti stille' til din ven, der taler, mens 

imamen holder khutbah om fredagen, vil du også have 

gjort noget nytteløst." (Müslim, Cuma, 11.) 

Kære gudsbevidste muslimer!  

Lad os ikke glemme, at khutbahen er en del af bønnen.  

Lad os rette al vores opmærksomhed til khutbahen under 

dens læsning. Lad os undgå handlinger og adfærd, der ikke 

er i overensstemmelse med de rette regler og etikette for 

vores tilbedelse. I denne velsignede tid, hvor bønner bliver 

accepteret, lad os beskæftige vores sind og hjerter med dhikr 

(ihukommelse). 

Jeg afslutter khutbahen med følgende glædelige nyhed fra 

vores elskede Profet Muhammed Sallallahu Alaihi 

Wasallam: "Om fredagen er der et øjeblik, hvor hvis en 

tjener beder om noget fra Allah, vil Allah bestemt 

opfylde hans ønske." (Tirmizî, Cuma, 2) 

 


